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نويسنده رمان »بي نام پدر« عنوان كرد

 از فعاليت پهلوي عليه قاجار 
تا كم كاري جمهوري اسلامي عليه پهلوي

حكومت پهل�وي در بع�د فرهنگ�ي اقدام�ات فراواني 
براي بي اعتب�اري و بدنامي حكومت قاج�ار به خرج داد 
و اين در حالي اس�ت كه در جمهوري اسلامي نيز بخش 
قابل توجه�ي از توليدات فرهنگ�ي به ويژه در س�ينما 
به ج�اي پرداختن ب�ه خيانت هاي حكوم�ت پهلوي در 
راستاي ايجاد تنفر بيش�تر از قاجاريه توليد شده است. 
اين موضوعي اس�ت كه نويس�نده رمان »بي ن�ام پدر« 
با موض�وع دوران دوم پهلوي نيز به آن اش�اره مي كند. 
میثم موسويان در اين باره به ايبنا مي گويد: به نظر شما چرا تا 
اين میزان مردم ما از سلطنت قاجار و آن دوران تنفر دارند؟ 
آيا غیر از عملی��ات فرهنگي � رواني حكوم��ت پهلوي علیه 
سلطنت قاجار است. پهلوي با رمان، داستان، فیلم و هر چه كه 

مي توانست قاجار را به لجن مي كشید. 
نويسنده كتاب بي نام پدر در ادامه به اين نكته اشاره مي كند 
كه متأسفانه در اين سال ها عملیات فرهنگي علیه پهلوي به 
درس��تي اتفاق نیفتاد و اين هم دلايل گوناگون داشته است. 
نكته مهم اين اس��ت كه هیچ گاه فرهنگ را اولويت يك قرار 
نداديم. همین امروز كه صحبت مي كنیم، 30 رمان نداريم كه 

به واقعیت هاي انقلاب اسلامي بپردازد. 
كتاب »بي نام پدر« نوش��ته سیدمیثم موس��ويان داستان 
زندگي يكي از بدنام ترين و فاس��دترين تیمسارهاي رژيم 
شاهنشاهي است. كسي كه عامل مستقیم انگلیس، مؤسس 
انجمن بهايي، عامل سركوب كردها و قاچاق مواد مخدر در 
سراسر ايران اس��ت. يكي از شخصیت هاي كتاب او را »يك 
اژدها« مي داند و شخصیتي ديگر او را فاسق و كافر معرفي 
مي كند. وي افزود: به دلیل برگزيده يا نامزد شدن اين اثر در 
جشنواره هاي مختلف قائل به اين موضوع نیستم كه اين اثر 
بي نقص است و قطعاً نواقصي دارد، اما خصوصیت ويژه اي كه 
داشته اين بوده است كه توانسته نظر داوران جشنواره هاي 
مختلف را ك��ه بعضاً با هم هم نظر نیز نیس��تند، جلب كند؛ 
يعني داوران مختلف با نظرات مختلف، در جش��نواره هاي 

سال ۱400 اين كتاب را در حد نامزدي ديده اند. 
اين نويس��نده در توضیح غفلت هاي فرهنگي در سال هاي 
اخیر گفت: در اين زمینه به تاريخ شفاهي نمي پردازم،چراكه 
وضعیت بهتري دارد، اما به جز آن اگر نگاه كنیم در اين سال ها 
30 رمان از واقعه هاي انقلاب هم نداريم. بحث من حتي پیش 
از موفقیت يا عدم موفقیت يك كتاب در بازار نش��ر اس��ت، 
چراكه اين مس��ائل براي بعد از چاپ كتاب است. حرف من 

اين است كه در اين سال ها حتي 30 رمان در اين باب نوشته 
هم نشده است.  وي گفت: در زمینه مخاطب هم، اين مشكل 
اساسي كشور ماس��ت. ما حتي در زمینه رمان هاي جذاب و 
مخاطب پسند هم با مشكل عدم استقبال مواجه هستیم. البته 
كاري به رمان هاي پرفروش به واس��طه نويسنده شهیرشان 
ندارم، ولي ما در كشور مخاطب رمان نداريم. اين چالش را هم 
من در آشفتگي نسل جديد با ابزار روز يعني تلويزيون و تلفن 

همراه مي بینم و اين يك فاجعه فرهنگي است. 
موسويان درباره روايت داس��تان كتابش به شخصیت اصلي 
داستان اشاره كرد و گفت: شخصیت اصلي داستان از سوي 
محمدرضا شاه براي سركوب كمونیست هاي شوروي مأمور 
مي شود؛ در اين حین عاشق دختري مي شود و در آنجا ازدواج 
مي كند، ولي به  خاطر جنگ بین ش��خصیت و دختر فاصله 
مي افتد. حاص��ل اين ازدواج فرزندي مي ش��ود كه پدر خود 
را نديده است. ش��خصیت زن داستان از دس��ت كومله ها در 
جنگ فرار  و در نهايت فرزند خود را در بیابان گم مي كند. بچه 
گمشده در نهايت در همدان بزرگ مي شود و بعدتر به فرقه 
فدايیان اسلام مي پیوندد.  وي افزود: اين رمان كه به اشتباه 
در همه جا به دوره رضاخان مرتبط شده، به دوره محمدرضا 
مربوط مي شود. كتاب من يك رمان تاريخي اسطوره محور 
است كه با بن مايه داستان رستم و سهراب نوشته شده است و 
پسر بزرگ شده از شخصیت اصلي داستان در نهايت از سوي 
فدايیان اسلام مأمور مي ش��ود پدر خود را به قتل برساند كه 
مانند قصه رستم و سهراب نمي داند كه مأمور به قتل پدر خود 
شده است. در مأموريت او صرفاً آمده است كه يك مأمور فاسد 
رژيم پهلوي را بكشد و او نیز مأمور به اين كار مي شود. رمان 
من، به نوعي اقتباس از داستان رستم و سهراب است. براي 
دانستن بیشتر بايد بگويیم در رمان نیز اقتباس داريم كه يكي 

از شیوه هاي نوشتن رمان تاريخي است.

    محمدصادق عابديني
ساترا و دادستاني در حال تعامل براي رسيدگي به تخلفات 
پلت فرم ه�اي ش�بكه نماي�ش خانگي هس�تند و س�اترا 
حمايت از رس�انه هاي صوت و تصوي�ر را ادامه خواهد داد. 
در پي انتشار حكم دادگاه در خصوص ش��كايت از دو پلت فرم 
مشهور ش��بكه نمايش خانگي محمدصادق افراسیابي، معاون 
امور كاربران و تنظیم گري اجتماع��ي در گفت وگو با »جوان« 
گفت: »موضوعاتي كه اخیراً در خصوص سرنوش��ت تخلفات 
يكي از سكوهاي نمايش خانگي نقل مي شود، مربوط به مواردي 
است كه قبل از جلسه ۲8دي ماه با دادستاني به جريان افتاده 
بود و هم اكنون اقدامات مشترك ساترا و دادستاني طبق توافق 

جلسه ۲8دي ماه در حال پیگیري است.«
افراسیابي ادامه داد: »در تاريخ ۲8دي ماه امسال جلسه ای با حضور 
دو معاونت دادستاني كل كشور، يعني معاونت هاي حقوق عامه و 
پیشگیري از وقوع جرم و معاونت فضاي مجازي دادستاني برگزار 
كرديم و در آن جلس��ه براي اينكه ساترا بتواند نقش تنظیم گري 
خود را ايفا كن��د، تصمیماتي گرفته ش��د.« وي تصريح كرد: »از 
جمله توافق هاي مربوط به جلسه يادشده اين بود كه تمام اعضاي 
جلسه متفق القول بودند هیچ س��ريالي در شبكه نمايش خانگي 
نبايد بدون مجوز ساترا منتشر شود و براي رسیدگي به اعتراضات 
سكوها هم روال مشخصي در نظر گرفته شد كه اين روال هم كمك 
مي كند هیچ سريالي بدون مجوز منتشر نشود.« افراسیابي افزود: 
»همچنین در خصوص نحوه رسیدگي به تخلفات سكوها هم روالي 

تعیین شده كه تخلفات يكي از سكوها طبق روال تعیین شده در 
دست بررسي است.« معاون سازمان ساترا با بیان اينكه هم ساترا 
و هم دادستاني طبق مصوبات جلس��ه در حال پیگیري اقدامات 
خود هستند، ادامه داد: »فارغ از بحث نظارت، متأسفانه كمتر به 
اقدامات حمايتي س��اترا در خصوص حمايت از سكوهاي داراي 
مجوز توجه مي شود.« افراسیابي با تشريح اقدامات حمايتي ساترا 
از پلت فرم هاي ش��بكه نمايش خانگي گفت: »اين روزها در حال 
تدارك برگزاري نخستین نمايشگاه رس��انه هاي صوت و تصوير 
فراگیر ايران هس��تیم كه يك اتفاق نو براي حمايت از زيست بوم 
رس��انه هاي صوت و تصوير فراگیر و هم افزايي میان ش��بكه هاي 
تلويزيوني و ش��بكه هاي نمايش خانگي اس��ت.« در پي شكايت 
صداوس��یما از يكي از پلت فرم هاي شناخته ش��ده شبكه نمايش 
خانگي، قوه قضائیه قرار منع تعقیب يكي از پلت فرم هاي نمايش 

خانگي را صادر كرد و هفته قبل به مدير اين مجموعه ابلاغ شد.

دبير بخش سرود جشنواره موسيقي فجر در گفت و گو با »جوان« عنوان كرد

»سرود« در فجر سال آينده رقابتي مي شود 
سابقه نداشته مخاطب پول بدهد و براي كنسرت سرود بليت بخرد و به سالن برود. اين اتفاق در اين جشنواره افتاده و خيلي 
براي ما جالب است مخاطباني با ظواهر و تيپ هاي متفاوت و متنوع مي آيند در سالن مي نشينند و از محتوا استفاده مي كنند
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افتتاح نمايشگاه »ايران عزيز ما«
نمايش�گاه بخش »تجس�م هنر« پانزدهمين جشنواره 
هنرهاي تجس�مي فج�ر در اس�تان ته�ران ب�ا عنوان 
»اي�ران عزي�ز م�ا« ب�ه مناس�بت چهل و چهارمي�ن 
س�الگرد پي�روزي انق�لاب اس�لامي افتتاح مي ش�ود. 
پانزدهمین جشنواره هنرهاي تجسمي فجر، نمايشگاه »ايران 
عزيز ما« به همت مركز هنرهاي تجسمي وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامي، مؤسسه توسعه هنرهاي تجسمي معاصر و با 
همكاري بنیاد ش��هید و امور ايثارگران، حوزه هنري انقلاب 

اسلامي و موزه هنرهاي معاصر فلسطین برپا خواهد شد. 
در اين نمايشگاه، آثار منتخب هنرمندان سرشناس رشته هاي 
پوستر، تصويرگري، كارتون و كاريكاتور كه حول مضامیني 
چون ايران، انقلاب اسلامي، رشد و پیشرفت خلق شده  است، 
به نمايش گذاشته مي شود. آيین افتتاح نمايشگاه »ايران عزيز 
ما« فردا سه شنبه )دوم اسفند( از ساعت۱6 در موزه هنرهاي 

معاصر فلسطین برگزار مي شود. 
.......................................................................................................

»آقا رشيد« به تلويزيون 
بازمي گردد

تله تئات�ر »آق�ا رش�يد« ب�ه كارگردان�ي احمدرض�ا 
معتم�دي ب�راي پخ�ش از تلويزي�ون توليد مي ش�ود. 
در اواخر دهه70 و اوايل دهه80، مجموعه طنزي با محوريت 
ش��خصیتي به نام آقا رش��ید از تلويزيون پخش مي شد. اين 
مجموعه در مركز اصفهان تولید مي ش��د و قدرت الله ايزدي 
بازيگر نقش آقا رشید بود كه توانست در مدت پخش سريال 

محبوبیت بسیاري میان مردم كسب كند. 
پس از گذش��ت چندين س��ال، احمدرضا معتمدي تصمیم 
گرفته اس��ت اين مجموعه طنز را با حضور قدرت الله ايزدي 
مورد واكاوي و پژوهش قرار دهد، به همین منظور به تازگي 
تله تئاتري با نام »آقا رش��ید« را كلید زده كه قرار اس��ت از 

تلويزيون پخش شود.
.......................................................................................................

»خط استوا« اولين فيلم اكران 
نوروزي ۱۴۰۲ است

انتش�ار  ب�ا  اس�توا«  »خ�ط  فيل�م  پخش كنن�ده 
پوس�تر از آغ�از اك�ران اي�ن فيل�م كم�دي ب�ه عنوان 
داد.  خب�ر  ن�وروزي۱۴۰۲  اك�ران  فيل�م  اولي�ن 
به گزارش ايس��نا، س��عید خاني درباره اكران كمدي »خط 
استوا« كه از سوم اسفندماه به س��ینما مي آيد، عنوان كرد: 
از آنجا كه مدت هاس��ت فیلمي روي پرده نیامده و مخاطب، 
بیشتر به دنبال فیلم جديد است و ما هم »خط استوا« را جزو 
گزينه هاي نوروزي »خانه فیلم« مدنظر داش��تیم، تصمیم 
گرفتیم آن را اكران كنیم، منتها س��ه هفت��ه زودتر اين كار 
را انجام داديم، چون با توجه ب��ه فضاي كمدي و مفرح فیلم 
تصور كرديم »خط استوا« مي تواند در اين شرايط، مخاطب 
را به سینما بكشاند و امیدوارم با استقبال خوب تماشاگران 

هم مواجه شود. 
.......................................................................................................

پايان كار نخستين جشنواره توليدات 
چندرسانه اي ميراث  فرهنگي

نخس�تين جش�نواره مل�ي تولي�دات چندرس�انه اي 
ميراث فرهنگي در يزد با تجليل از هنرمندان برجس�ته 
كشوري و برترين هاي اين دوره رويداد به كار خود پايان داد. 
در پايان نخستین جش��نواره تولیدات چندرسانه اي میراث 
 فرهنگي، در بخش فضاي مجازي نخس��تین جشنواره ملي 
تولیدات چندرس��انه اي میراث  فرهنگ��ي از فرزين احمدي 
براي اث��ر قلعه رودخان، از س��یدجمال میر جعفري براي اثر 
جلوه هايي از آيین هاي سنتي، از سیدعباس ضیائي براي اثر 
تخمكار استاد تار، از علي نیكوكار براي اثر يزدگرد دو، از حمید 
امان دادي براي اثر میراث هرمزگان، از محمدرضا ترشیزي 
در بخش گزارش كوتاه فضاي مجازي، از نسرين شهابي براي 
اثر سردار ملي و در بخش كلیپ نیز از محمدحسین جوهري 
براي اثر كرمانش��اه غیرت بیدار و از مسعود مفیدي براي اثر 

تركمن من تجلیل شد. 
.......................................................................................................
پيشكسوت تعزيه خواني درگذشت

علاءالدين قاسمي، تعزيه خوان باس�ابقه ايراني و اولين 
تعزيه خواني كه در فس�تيوال آوينيون ب�ه اجراي تعزيه 
پرداخت، در س�ن ۶۹سالگي چش�م از جهان فروبست. 
داود فتحعلي بیگي، هنرمند باسابقه نمايش هاي سنتي و تعزيه 
درباره درگذشت زنده ياد علاءالدين قاسمي از هنرمندان مطرح 
عرصه تعزيه گفت: متأسفانه علاءالدين قاسمي تعزيه خوان مطرح 
ايراني شامگاه شنبه، ۲9بهمن در بیمارس��تان چشم از جهان 
فروبست. ايشان حدود دو يا سه سال پیش آسیب مغزي ديد و 
چند وقت پیش هم به دلیل سكته مغزي در بیمارستان بستري 
بود و در نهايت دار فاني را وداع گف��ت. وي درباره تأثیرگذاري 
علاءالدين قاسمي در عرصه تعزيه يادآور شد: قاسمي به همراه 
برادر خ��ود از دوران طفولیت در طالق��ان وارد عرصه تعزيه و 
تعزيه خواني ش��د. وي بعدها با تعزيه خوان هاي قزوين و تهران 
همكاري ك��رد و پس از آن ب��ه عنوان يك��ي از تأثیرگذارترين 

تعزيه خوانان تهران شناخته شد.

    مصطفي شاه كرمي
از  »س��رود« 
شاخص�ه ه�اي 
فرهنگي و هنري 
كشورمان است 
كه تأثير بسزايي 
در روند اتفاقات 
دوران پي�ش و 
پس از پيروزي انقلاب اس�لامي داشته است. 
امسال و براي نخستين بار سرود به عنوان يكي 
از بخش هاي جنبي جش�نواره موسيقي فجر 
گنجانده شد و در همين راستا ۱۰گروه سرود به 
صورت مجزا در س�الن اختصاص�ي به اجراي 
برنامه مي پردازند. »جوان« در گفت و گو با حامد 
جليلي، مسئول دفتر سرود اداره كل موسيقي 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي و دبير بخش 
سرود سي و هشتمين دوره جشنواره موسيقي 
فجر به چند و چون اضافه ش�دن اين بخش به 
جشنواره موسيقي فجر، تدابير و برنامه هاي 
مس�ئولان وزارت ارش�اد براي هويت بخشي 
موس�يقايي و همچنين جانماي�ي يك جايزه 
مس�تقل به بخش س�رود در دوره ه�اي آتي 

جشنواره پرداخته است. 
 امسال براي نخستين بار بخش سرود 
در قالب يك�ي از بخش هاي متنوع 
جشنواره موس�يقي فجر جانمايي 
شد، چطور ش�د بالاخره سرود هم 
توانست جايي در مهم ترين رويداد 

موسيقايي كشورمان پيدا كند؟
سرود تا به امروز در بین اهالي موسیقي جايگاهي 
نداش��ته و تمام تلاش ما اين است و خواهد بود 
كه هويت موس��یقايي به هنر موس��یقي سرود 
بدهی��م و پیوندي بی��ن موزيس��ین ها و اهالي 
س��رود و بالعكس ايجاد كنیم. واقعاً سرود يكي 
از بخش هاي مؤثر موس��یقي كش��ورمان است 
كه متأس��فانه تا به امروز اين اتفاق در جامعه ما 
رخ نداده و بچه هاي فعال در حوزه سرود هويت 
موسیقايي نداش��ته اند. از دلايلي كه ما خیلي 
اصرار داشتیم و الحمدلله دوستان دفتر موسیقي 
به خصوص آقاي دكتر اللهیاري، مدير كل دفتر 
موسیقي وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي كه يك 
همدلي و همیاري خوبي در اين زمینه داشتند، 
اين بود كه ما با ورود سرود به جشنواره موسیقي 
فجر اين كار را آغاز كنیم و با هويت بخشیدن اين 

هنر موسیقي سرانجام بگیرد. 
 همانطور كه مي دانيد سرود از جمله 
ابزارهاي مؤثر و پررن�گ در دوران 
پيش و پ�س از انق�لاب و در دوران 
دفاع مقدس بود، ب�ه چه علتي اين 
هن�ر ايراني در ط�ول اين س�ال ها 
برخلاف خدماتش به كشور و مردم 
هويت موسيقايي پيدا نكرده است؟

شايد يكي از علت هايي كه پس از پیروزي انقلاب 
اس��لامي در بین مردم همدلي و همداس��تاني 
ايجاد كرد، خوانش هاي دسته جمعي يا شعارها و 
سرودهايي بود كه باهم مي خواندند. اين خاصیت 
س��رود اس��ت كه همه را باهم مجتم��ع و جمع 
مي كند و اين اتفاق در اوايل انقلاب بسیار پررنگ 
بود كه مردم را همدل مي كرد و آن هدفي را كه 
داشتند، در قالب آن سرودها پیگیري مي كردند. 
 در واقع س�رود يك نوع پيوس�ت 

فرهنگي انقلاب بود. 
 ما اعتقاد داريم سرود يكي از ابزارهاي مهم تغییر 
فرهنگ كشورهاي مختلف است. در واقع اگر شما 
بتوانید با سرود فرهنگ ديگران را متحول كنید، 
قطعاً كار تعجب برانگیز و غیرقابل باوري نكرده ايد. 
قابلیت س��رود همین است. متأس��فانه در اواخر 
دهه60 و اوايل دهه70 سرود بدون متولي رها و 
اين اتفاق باعث شد اين مؤلفه مهم انقلاب اسلامي 
در مدارس هم كمرنگ شود و آرام آرام دچار يك 
نوع مهجوريت و فراموشي شود. اين مسائل باعث 
شد حالتي خاص از س��رودخواني ايجاد شود به 
اس��م پلي بك، حالا ما نمي گويیم كه اين مسئله 

يك آفت بود، چون همین مسئله يك نوع مزايا و 
خوبي هاي مختص خودش را داشت. 

 يك ن�وع تنف�س مصنوع�ي براي 
سرود محسوب مي ش�د كه از مرگ 

آن جلوگيري كند. 
احسنت، دقیقاً اين مسئله يك تنفس مصنوعي 
بود براي س��رود. حالا م��ا به دنب��ال احیاي اين 
هس��تیم كه بچه ها بتوانند به صورت تخصصي 
و درس��ت كار را اجرا كنند كه اين مسئله هم در 
خوانش بچه هاي فعال در اين حوزه مؤثر اس��ت. 
هر چند يكس��ري معايبي دارد ولي همانطور كه 
شما اشاره كرديد يك نوعي تنفس مصنوعي تلقي 
مي ش��ود و به نظرم بايد اين اتفاق با اجراي زنده 

بچه ها جايگزين شود. 
 چ�ه هدف گذاري هاي�ي ب�راي 
دوره هاي آينده و جلوگيري از حذف 
احتمالي آن توس�ط مدي�ران آتي 
طراحي كرده ايد؟ چ�ه اينكه ظاهراً 
با جابه جايي مديران همه چيز دچار 

تغيير و تحول مي شود!
از پس از انقلاب تا به امروز س��رود در كش��ور ما 
چنین جايگاه ويژه اي نداش��ته است تا جايي كه 
رهبر معظم انقلاب هم روي همین مسئله تأكید 
داشتند و عنايت ايشان به مقوله سرود باعث شده 
است بقیه مس��ئولان بخش هاي ديگر هم به آن 
توجه نش��ان دهند. واقعیت اين است كه سرود 
اين قابلیت را داشته اس��ت كه مورد توجه ويژه 
و اينچنیني قرار گی��رد و از آن به عنوان يك ابزار 
فرهنگي استفاده شود. ما امسال يكي از اهداف مان 
هويت موس��یقايي دادن به س��رود است و هدف 
ديگرمان درگیري مخاطب با شیوه و شكلي است 
كه الان در جشنواره موس��یقي فجر وجود دارد. 
از گذشته تا امروز س��ابقه نداشته است مخاطب 
پول بدهد و براي كنس��رت س��رود بلیت بخرد و 
به سالن برود. اين اتفاق در اين جشنواره افتاده و 
خیلي براي ما جالب است كه مخاطباني با ظواهر، 
تیپ هاي متفاوت و متنوعي مي آيند در س��الن 
مي نشینند و از محتوا استفاده مي كنند. يكي از 
اهداف ما هم همین مسئله بوده كه تا الان به لطف 
خدا براي جشنواره محقق ش��ده است، بهترين 
ش��اهد براي اين مدعا هم اخبار خبرگزاري ها و 
رسانه ها در مورد شوق و شور سالن هاي موسیقي 
در جش��نواره فجر است. خوش��بختانه كنسرت 
س��رود راه افتاده و مخاطب ب��ا آن ارتباط برقرار 
كرده و ما بايد براي ارتق��اي محتواي گروه هاي 
س��رود تلاش و برنامه ريزي كنیم، چون فعالان 
حوزه س��رود بايد همه س��لايق و اقوام را در نظر 
بگیرند و كار تولید كنند. متأس��فانه بسیاري از 
آيین ها و رسوماتي كه ما در شهرها و روستاهاي 
كشورمان داشتیم، در معرض نابودي است و بايد 
با تنوع بخشي به محتواي سرودها آنها را زنده نگه 
داريم. ما معتقديم و مي بینیم كه با سرود مي شود 
به اين مهم دس��ت پیدا كرد، اينها اهداف بخش 

سرود جشنواره موسیقي فجر هستند. 
 ب�راي س�ال آين�ده چ�ه برنامه اي 

داريد؟
امسال به دلیل محدوديت وقت و زمان نتوانستیم 
يك فراخوان عمومي دهیم و از گروه هاي سراسر 
كشور دعوت كنیم و بر اس��اس اطلاعاتي كه در 
دفتر س��رود موجود بود و آنها را رصد مي كرديم، 
۱0 تا از بهترين گروه هاي��ي را كه قابلیت اجراي 
برنامه زنده داشتند دعوت كرديم. براي سال آينده 
از همین الان برنامه ريزي مان را شروع كرده ايم تا 

هر چه زودتر فراخوان را منتش��ر كنیم و گروه ها 
بتوانند سرودهاي خوبي را براي سال آينده تولید و 
آماده كنند تا مورد داوري قرار بگیرند و به بهترين 

گروه جايزه موسیقي فجر تعلق بگیرد. 
مدي�ر كل دفتر موس�يقي وزارت 
خب�ري  نشس�ت  در  ارش�اد 
سي وهش�تمين دوره جش�نواره 
موس�يقي از تغيي�ر اساس�نامه 
جشنواره در مورد جايزه باربد خبر 
داد كه ب�راي اولين بار جش�نواره 
موسيقي فجر را رقابتي كرد، چون 
ممكن اس�ت با جابه جايي مديران 
فعلي مج�دداً به سرنوش�ت چند 
س�ال اخير دچار شود، براي اينكه 
بخش سرود در سال هاي آينده در 
قالب بخش هاي اصلي جش�نواره 
و همچنين برگزاري آن به صورت 
رقابت�ي باش�دتدبير و برنام�ه اي 

داريد؟
امسال به دلیل اينكه سرود در بخش رقابتي باربد 
حضور نداش��ت، اصلًا به بحث رقابتي كردن آن 
در اين دوره ورود نكرديم و امسال صرفاً در حد 
تنديس و تقديرنامه براي يكي از گروه ها كه آن 
هم با آراي مردمي انتخاب مي شود، برنامه ريزي 
كرديم. براي سال آينده صحبت هايي با مسئولان 
موسیقي وزارت ارشاد داشتیم كه براي سرود يك 
جايزه باربد در نظر گرفته ش��ود، البته در مورد 
فرايند و نحوه انتخاب گروه سرود برتري كه قرار 
است اين جايزه را بگیرد، هنوز صحبت و تبادل 
نظري صورت نگرفته اس��ت اما حتماً به زودي 

سازوكار آن را تعیین مي كنیم. 
  امس�ال ق�رار اس�ت گروه س�رود 
منتخ�ب ب�ا ات�كا ب�ه آراي مردمي 
صورت بگيرد، در مورد نحوه انتخاب 

و فرايند اين جايزه توضيح دهيد. 
مخاطباني كه در س��الن اجراي كنسرت سرود 
شركت مي كنند، بلیت هايي دارند كه روي آنها 
اسم گروه س��رود و كد عددي مختص آن گروه 
درج شده است، ضمناً روي اين بلیت ها شماره 
يك س��امانه دريافت پیامك هم وجود دارد كه 
بعد از ارس��ال كد گروه مورد نظرش��ان به اين 
سامانه، گروه سرودي كه بیشترين آراي مردمي 
را به خودش اختصاص دهد، به عنوان گروه برتر 

معرفي مي شوند. 
 از آفت هايي ك�ه س�رود را تهديد 
مي كند، بحث محتواي آن است. براي 
ارتق�ا و حرفه اي تر ك�ردن محتواي 

سرودها چه برنامه اي داريد؟
ما در نظر داريم ب��راي ارتقاي محتواي س��رود 
در دوره هاي بعدي جش��نواره يك موضوعي را 
انتخاب و به گروه هاي سرود اعلام كنیم تا آنها هم 
بر محور همان موضوع به تولید محتوا بپردازند و 
اين را هم در قالب جايزه و جشنواره برگزار كنیم. 
يكسري موضوعات براي ما اهمیت بسیار زيادي 
دارد كه آنها را هم به مرور زمان اعلام و ان شاءالله 
در قالب جشنواره برگزار مي كنیم. به نظرم راهي 
كه مي توانیم براي كنترل محتواي سرودها داشته 
باشیم همین مسئله است كه بتوانیم موضوعات 
و قالب هاي درخواستي و مورد نظرمان را به آنها 
اعلام كنی��م تا اين عزيزان ه��م در همان زمینه 

تولید محتوا داشته باشند. 
 براي تمركز زدايي از بخش س�رود 
جشنواره موسيقي فجر و جلوگيري 
از تهرانيزه ش�دن آن و مش�اركت 
دادن همه ش�هرها و مناطق كشور 

چه برنامه اي داريد؟
امس��ال قرار بود تنه��ا يك گروه س��رود تهراني 
داشته باش��یم و چهار گروه سرود شهرستاني را 
در جشنواره مشاركت دهیم اما متأسفانه به دلیل 
همان مسئله كمبود زمان و محدوديت امكانات 
موفق به عملیاتي كردن آن نش��ديم. گروه هاي 
سرود شهرس��تاني در كش��ور داريم كه با وجود 
امكانات بس��یار ضعیف و محدودي كه دارند به 
نسبت برخي گروه هاي ديگر كارهاي فوق العاده 
و بي نظیري را تولید كرده ان��د و ما به دنبال اين 
هس��تیم كه بتوانیم از نظر محتوايي، رسانه اي و 
هر شكلي كه نیاز داشته باشند در حد توان مان به 
آن رسیدگي كنیم و قاعدتاً به دنبال اين هستیم 
كه بحث س��رود را از حالت تهراني بودن خارج 
كنیم. ما تیمي داريم كه گروه هاي روس��تايي را 
رصد كرديم و آماري از اينها داريم كه مخاطب را 
شگفت زده مي كنند. ما گروه هاي سرودي داريم 
كه در زير يك كپر روستايي كاري اجرا مي كنند 
كه گاهي اوقات گروه هاي تهراني توان اجراي آن 
را ندارند و به قول معروف كم مي آورند. ما اينها را 
رصد كرديم و آمارشان را داريم و قرارمان بر اين 
است كه تمام توان مان را بگذاريم تا اين بچه هاي 

توانمند را به همه كشور معرفي كنیم. 

شايد يكي از علت هايي كه پس از 
پيروزي انقاب اسللامي در بين 
مردم همدلي و همداستاني ايجاد 
كرد، خوانش هاي دسته جمعي 
سللرودهايي  و  شللعارها  يللا 
بللود كلله باهللم مي خواندنللد

امام علی)ع(:

مبادا جز حق، با تو انس بگیرد و جز 
باطل، از تو بهراسد. 

نهج البلاغه- خطبه ۱۳۰

معاون »ساترا« درباره حواشي يك حكم قضايي به »جوان« گفت

تعامل ساترا و دادستاني براي تعيين روش هاي نظارت


